
گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
برنامه و بودجه در توییتی از موافقت 
این سازمان با اجرای مصوبه ۱۰ بندی 
ستاد اقتصادی دولت برای حمایت از 

بورس خبر داد.
»سید مسعود میرکاظمی« گفت: 
ســازمان برنامه و بودجــه بر اجرای 
مصوبه ۱۰ بندی ستاد اقتصادی دولت 

برای حمایت از بورس تاکید دارد.
وی در ادامــه اعلام کرد: دولت 
علاوه بر برداشــتن گام های عملی به 
حل ریشه ای مشکلات بازار سرمایه 

کمک خواهد کرد.

طی چند وقت گذشته و با ورود 
شاخص بورس به مدار نزولی تلاش 
گســترده ای از سوی دولت سیزدهم 
برای بهبــود روند معامــلات بازار 
صورت گرفت و تصمیمات جدیدی 
در راســتای کمــک به این بــازار و 
جلوگیری از ضرر و زیان سهامداران 

اتخاذ شد.
با توجه بــه تاثیرگذاری مثبت 
حمایت های دولت از بازار ســرمایه 
اما این بازار از آذرماه تحت تأثیر ارائه 
لایحه بودجه به مجلس و وجود برخی 
از ابهامــات در این لایحه با روزهای 

پر فراز و نشــیبی همراه شد و سبب 
کاهش دوباره اعتماد سهامداران برای 

سرمایه گذاری در این بازار شد.
در ادامه اقدامات صورت گرفته، 
در چند روز گذشــته »ســید احسان 
خاندوزی«، وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی بعد از برگزاری جلســه ستاد 
اقتصــادی دولت اعلام کرد: بســته 
پیشــنهادی برای حمایــت از بازار 
سرمایه با همراهی کامل رئیس جمهور 
و اکثریت مطلق آرا در دولت تصویب 
شد که بیانگر اراده جدی دولت برای 
ســودآوری تولید و صنایع بورســی 

 و چشــم انداز امیدبخــش در بــازار 
است.

تعیین تکلیف سقف گاز خوراک 
پتروشیمی ها برای سال آینده، تعیین 
ســقف قیمــت ســوخت گاز برای 
صنایع عمده مانند فولاد، پالایشگاه ها 
و پتروشــیمی ها، تعییــن قیمت گاز 
مصرفی صنایع سیمان و سایر صنایع، 
کاهش مالیات شرکت های تولیدی، 
اســتفاده از مالیــات نقــل و انتقال 
ســهام برای تقویت و تثبیت بازار و 
اســتفاده از ۱۰ درصد وجوه حاصل 
از عرضه اولیه سهام های دولتی برای 

بازارگردانی، از جمله مسائلی بودند 
که در جلسه هیات دولت مطرح و به 

مرحله تصویب رسید.
انتشــار این خبــر در ابتــدا با 
حاشــیه های زیادی از ســوی برخی 
فعالان بازار ســرمایه همراه شــد و 
برخــی معتقــد به وجــود برخی از 

نواقص در این مصوبه بودند. در ادامه 
این حاشــیه ها برخــی چنین ادعایی 
داشتند که »سید مسعود میرکاظمی«، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه مخالف 
موارد ارائه شده در این مصوبه است و 
مانع از اجرای این مصوبه شده است، 
همچنین آنها اعلام کرده بودند که این 

امر نشــان دهنده وجود اختلاف بین 
ارکان دولت فعلــی همچون دولت 

دوازدهم است.
توییت اخیر رئیس سازمان برنامه 
و بودجه و اعلام موافقت وی با اجرای 
مصوبه ۱۰ بندی ستاد اقتصادی دولت 
مهر باطلی بــر صحبت های افرادی 

است که به دنبال حاشیه سازی بودند 
تا این حواشــی بر بازار سرمایه، تاثیر 

منفی بگذارد.

اقتصادی 6

گروه اقتصادی - ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور کشورمان به همراه تیم 
همــراه، به مدت دو روز برای دیدار با 
همتای روسی خود به مسکو سفر کرد.
این سفر که به عنوان اولین دیدار 
سیزدهمین رئیس جمهور ایران تلقی 
می شــود. به انعقاد قرارداد ۱۵ میلیارد 
دلاری تامین آب شیرین کن های هسته 
ای، امضای قراردادهمکاری ۲۰ ساله، 
همکاری های نظامــی و منطقه ای و 
در نهایت همکاری های مشترک برای 
ساخت پالایشگاه ها و سوئیفت مالی 

مشترک ختم شد.
روســیه با ۱۴۴ میلیــون و ۱۰۰ 
هزار نفر جمعیت، بیش از ۸۰۰ میلیارد 
دلار تجارت با کل دنیاست که ایران با 
ســهم ۰.۳ درصدی تنها ۳ میلیارد دلار 

تجارت داشته و از این رقم ۸۰۰ میلیون 
دلار آن صادرات محصولات ایرانی به 

روسیه است. 
اتحادیــه  رئیــس  نورانــی، 
محصــولات کشــاورزی گفت: فائو 
اعــلام کرده ایران علاوه بر تامین مواد 
غذایــی خود می تواند اقلام مورد نیاز 
کشورهای حاشیه خلیج فارس را هم 
تامین کند. ایــن یعنی ما توان تولید و 
افزایش تجارت تا مرز ۱۰ میلیارد دلار 
را هم داریم به شرط اینکه ناوگان باری 

ما به روسیه نوسازی شود.
مقیمی عضو اتاق بازرگانی نیز با 
تایید این مطلب می گوید: برای حمل 
صیفی جــات کانتینرهــای یخچالی 
بــروز دنیا را نیازمندیم، ما محصولات 
خوبی داریم که به خاطر فرســودگی 

ناوگان باری امکان به موقع رسیدن به 
مقاصدی مثل روسیه را ندارند.

خانــدوزی وزیر اقتصــاد که به 
همــراه رئیس جمهور به این کشــور 
رفته اســت، در تماسی تلفنی با رسانه 
ملــی می گوید: قرارداد خرید دو هزار 
لوکوموتیو در ســایه خــط اعتباری ۵ 
میلیارد دلاری را با مدیرعامل راه آهن 

دو کشور منعقد کرده ایم.
رئیــس انجمن دوســتی ایران و 
روســیه گفت: حجم مبادلات این دو 
کشور در سال ۲۰۲۱ به میزان ۳ میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون دلار بود، که از این میزان 
ســهم صادرات ایران یک میلیارد دلار 

بوده است.
ســفیر ایران در روســیه گفت: 
حدود ۲۵۰ میلیارد دلار واردات روسیه 

اســت، که ایران در تلاش است، یک 
چهارم از این میزان را به دســت آورد. 
روسیه به بندر چابهار برای کریدوری 
خود نیازمند اســت، که این نیازمندی 
فرصــت چانه زنی اقتصــادی ایجاد 

می کند.
جلالی گفت: سفر رئیس جمهور 
به روسیه رویکرد های متفاوتی دارد از 

جمله این رویکرد ها انعقاد قرارداد ۱۵ 
میلیارد دلاری برای تامین آب شــرین 

کن های هسته ای است.
طبــق گفتــه جلالی بیشــترین 
صادرات ما به کشور روسیه در حوزه 
محصــولات کشــاورزی و از طریق 
زمین اســت که در همین راستا بنا بر 
گفته وزیر اقتصاد جلساتی برای خرید 

۲ هــزار لوکوموتیو با خــط  راه آهن 
روسیه برگزار شد.

توافق در حوزه تامین مالی 
با روسیه 

نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران 
روسیه گفت: یکی از موانعی که تجار 
ایرانی از آن رنج می برند مشــکلات 

بانکی و انتقال پول است.

بر همین مبنا وزیر نفت از توافقاتی 
در حوزه تامین مالــی خبر می دهد و 
می گوید در حــوزه تامین منابع مالی 
برنامه ای از قبــل تهیه و به طرف های 

تجاری روسیه تقدیم کرده ایم.
اوجی گفت: در بحث توســعه 
میادیــن گازی و نفتــی در حوزه های 
پتروشــیمی و پالایشــی پروژه هایی 
تعریــف کرده ایم که قرار اســت این 
پروژه هــا در قالــب کارگروه هــای 
مشترک به نتیجه برسد. در حوزه های 
انرژی، راه، نیرو، کشــاورزی و انتقال 
تکنولوژی توافقاتــی صورت گرفته 

است.
به گفته اوجی ایران دارای دومین 
ذخایر گازی جهان اســت و روســیه 
در برخی از دخایر گازی اول اســت، 
بنابراین دو کشــور دارای ظرفیت در 
حــوزه انرژی هســتند و همچنین در 
توافقات اخیر اوپک پلاس، روسیه با 

ایران هم نظر بوده است.
صادرات LNG  از ایران به 

روسیه 
وزیر نفت گفــت: ایران آمادگی 
بــرای تجــارت گاز از روســیه بــه 
آذربایجان و ســپس به ایــران را دارد 
همچنیــن در رابطه بــا تبدیل گاز به 
 LNG و بحــث صــادرات LNG
تصمیماتــی گرفتــه شــد. در حوزه 
ســاخت تجهیزات، انتقــال میادین و 
حفاری چاه از توان شرکت های روسی 

استفاده خواهیم کرد.

ســهم ایــران از بازار های 
وارداتی روسه چه مقدار خواهد 

بود؟
 ســطح تبادلات تجــاری فعلی 
ایران با روسیه حدود سه و نیم میلیارد 
دلار اســت و طبق آمار گمرک ارزش 
صادرات کالا های ایرانی به روسیه طی 
۹ ماه امسال با رشد ۵۸ درصدی به رقم 

یک میلیارد دلار رسیده است.
روســیه عــلاوه بــر موافقت 
بــا عضویت اخیــر ایــران در پیمان 
شــانگ های با توافق تجــارت آزاد 
ایران در اتحادیه اقتصادی اوراســیا، 
نیز موافقت کرد و بعد از بحران کریمه 
روسیه مشتاق به همکاری با ایران شد.

در شش ماه گذشته تفاهم نامه های 
تجاری بیــن ایران و روســیه منعقد 
شــده اســت. ایــن تفاهم نامه ها در 
حوزه هایی مانند زیرساخت ها، حمل 
و نقل ریلی، جاده ای، شیلات، ساخت 
 نیروگاه هــای برق آبــی، نفت و گاز 

بوده است.
میزان قرارداد هــای تجاری بین 
ایــران و روســیه که بــه مرحله امضا 
رســیده اســت به بیش از ۲۵ میلیارد 
دلار می رســد، روســیه ۸۰۰ میلیارد 
تجــارت با دنیــا دارد و ایران با حجم 
سه میلیارد تجارت سهم ۰.۳ درصدی 
را به خود اختصاص داده اســت، اما به 
گفته مسئولان امکان رسیدن تجارت 
ایران با روسیه به میزان ۱۰ میلیارد دلار 

وجود دارد.

جزئیاتی از سفر تیم اقتصادی دولت به روسیه؛

از قرارداد ۱۵ میلیارد دلاری 
آب شیرین کن های هسته ای تا 

خرید ۲ هزار لوکوموتیو
روسیه حدود ۲۵۰ میلیارد دلار واردات دارد که ایران برای به دست آوردن یک چهارم از این میزان در تلاش است.

گــروه اقتصــادی -گمرک ایــران اخبــار منتشــره در خصوص 
ممنوعیــت، محدودیــت یا هرگونه تغییــر در نحــوه واردات تلفن های 
همــراه بالای ۶۰۰ دلار را تکذیب کرده است.ســید روح الله لطیفی اظهار 
داشــت: گمرک تابع سیاســت های مراجــع قانونــی، مصوبات مجلس 
 شــورای اسلامی و ســازمان های سیاســتگذار در حوزه تجارت خارجی 

است.
وی افزود: در نشست امروز با اعضای اتاق بازرگانی ایران، رئیس کل 
گمــرک ایران هرگونه تصمیمی در خصوص واردات کالاها و تعیین مأخذ 
حقوق و عوارض آنها به ویژه خودرو و موبایل را در بودجه سال آینده، بر 
درآمدهای گمرک مؤثر دانســت که با مصوبه قانون بودجه سال آتی و طی 
شــدن تشریفات تصویب با ابلاغ دولت به گمرک قابل اجرا خواهد بود و 
تا این لحظه در این خصوص تصمیمی اخذ نشــده و روند بررســی لایحه 
بودجه در مجلس در حال انجام است و هنوز به قانون تبدیل نشده است.

لطیفــی در خصوص واردات تلفن همراه بــالای ۶۰۰ دلار به نقل از 
رئیس کل گمرک در رســانه ها توضیح داد: ضمن تکذیب اخبار منتشــره 
در ممنوعیــت یا محدودیــت و یا هرگونه تغییر در نحــوه واردات تلفن 
همراه، در جلســه امروز، علیرضا مقدســی تاکید کرده اســت که واردات 
خودرو و موبایل های با ارزش بیش از ۶۰۰ دلار، به سیاست های تجاری و 
بازرگانی کشور وابسته است و گمرک تابع سیاست های سایر سازمان های 
سیاســتگذار و مصوبات مجلس شورای اسلامی در خصوص واردات این 
کالاها در بودجه سال آینده است تا هر آنچه مصوب شده و به گمرک برای 

اجرا ابلاغ کنند را انجام دهد.
لطیفــی افزود: رئیس کل گمرک ایران در این نشســت در پاســخ به 
پرسشــی در خصــوص تغییر مأخذ تعرفه ها بر درآمــد گمرکی، هر گونه 
تصمیمی در سیاست های تجارت خارجی، تعرفه ها و حقوق ورودی را بر 

درآمد گمرکی سال آینده مؤثر دانست.
سخنگوی گمرک گفت: در حال حاضر برای گوشی های تلفن همراه 
با ارزش بالای ۶۰۰ دلار حقوق ورودی با مأخذ ۱۲ درصد اعمال می شــود 
و کماکان روند واردات ادامه دارد و منعی برای ورود آن وجود ندارد، ضمناً 
در متن لایحه بودجه که در مجلس شــورای اســلامی در دست رسیدگی 
اســت، در زمینه محدودیت، ممنوعیت یا تغییر مأخذ و تعرفه ها تصمیمی 

اتخاذ نشده است.

گمرک ممنوعیت واردات گوشی بالای 
۶۰۰ دلار را تکذیب کرد

گــروه اقتصــادی - منبــع  
اصلــی تولیــد برق ایــران در همه 
ســالها و دهه های گذشــته انرژی 
هــای تجدیدناپذیر و نیروگاه های 
حرارتی بوده است؛ منابعی که جدا 
از محدود بودن همچنین خســارت 
های بسیاری به محیط زیست وارد 
می کنند و لازم اســت در مورد بهره 
برداری از آنها تجدیدنظر اساســی 

شود.
با اینکه بســیاری از کشورهای 
توسعه یافته و حتی در حال توسعه 
جهان در حال حاضــر برای تأمین 
انرژی برق تأکید بسیار زیادی روی 
منابــع تجدیدپذیــر دارند و بخش 
زیــادی از انرژی برق خود را از این 
محل تأمین می کنند، اما بنا به دلایل 
متعدد وضعیت ایــن اقدام مهم در 
ایران چندان رضایت بخش نیست.

بررســی ها نشــان میدهد هم 
اکنون در ایــران تنها یک درصد از 

انــرژی برق کشــور از محل انرژی 
های تجدیدپذیر تأمین می شود و در 
نقطه مقابل بیش از ۹۰ درصد انرژی 
برق کشــور را منابع تجدیدناپذیر 
تأمین می کنند. وضعیتی به شــدت 
غیرقابل قبول که پیامدهای زیست 
محیطــی مثل آلودگی هوا تنها یکی 
از آسیب های نگران کننده آن است.
در چنین شــرایطی و با توجه 
بــه محدودیت هایی کــه پیرامون 
تأمیــن انرژی بــرق از محل منابع 
تجدیدناپذیــر وجــود دارد، ایــن 
ضرورت بیش از پیش احساس می 
شود که به سمت تولید انرژی برق از 
محل انرژی های تجدیدپذیر برویم 
و تولیــد برق از طریق نیروگاه های 
خورشــیدی و نیروگاه های بادی را 
به صورت جدی در دستور کار قرار 

بدهیم.
رسالتی بسیار مهم و حیاتی که 
تا پیش از این و به واسطه محدودیت 

های متعدد مثــل محدودیت های 
مالــی، امــکان پیگیــری جدی آن 
وجود نداشت ولی با اجرایی شدن 
آئین نامه جدیــدِ تعرفه برق که در 
روزهای آغازین دی ماه سال جاری 
به تصویب هئیت وزیران رسید، این 
انتظــار وجود دارد کــه به صورت 
جدی در دســتور کار مسئولان قرار 

گیرد.
انتظار برای پیگیری جدی تأمین 
برق از محل انرژی های تجدیدپذیر 
از آن جهت وجود دارد که می دانیم 
به واسطه آئین نامه جدید تعرفه برق، 
ضمن اســتثناء کردن مشترکینی که 
الگوی مصرف برق خود را رعایت 
می کنند، همچنین قرار است یارانه 
انرژی مصرف مــازاد بر الگوی آن 

دسته از مشترکان پرمصرفی که بیش 
از الگــو برق مصرف می کنند، قطع 
شــود؛ اتفاقی که نه تنهــا می تواند 
به کاهش مصرف بــرق و پایداری 
جریان آن کمــک کند که می تواند 
منابع مالــی لازم برای تأمین انرژی 
برق از محل انرژی های تجدیدپذیر 

را فراهم کند.  
ایــن یعنــی وزارت نیرو پس 
از اجرایی شــدن آئین نامه جدید و 
به واســطه افزایش تعرفه مشترکین 
پرمصــرف قادر خواهــد بود نرخ 
تضمینی خرید برق از شرکت های 
خصوصــی کــه وارد چرخه تولید 
انرژی برق تجدیدپذیر می شوند را 
تا هر کیلووات ۸۰۰ تومان تضمین 

کند.

اتفاقی کــه جذابیت بســیار 
زیــادی برای بخــش خصوصی به 
منظور ســرمایه گــذاری در حوزه 
تولید انرژی برق تجدیدپذیر ایجاد 
خواهــد کرد. به ویژه بــه این دلیل 
کــه تولید انرژی از ایــن محل تنها 
نیازمند سرمایه اولیه است و پس از 
آن هزینــه چندانی برای تولید کننده 

در بر ندارد.
همچنین آنطــور که علی اکبر 
محرابیان -وزیر نیــرو گفته برنامه 
ریزی شــده اســت که امسال ۵۰۰ 
مــگاوات به ظرفیت انــرژی های 

تجدیدپذیر کشور اضافه شود. 
در بحث برق حرارتی با ســه 
مشکل سوخت، آب و آلودگی محیط 
زیست روبرو هستیم، برای حل این 

ســه مشــکل باید از انرژی تجدید 
پذیر اســتفاده کرد که کوچکترین 
آلایندگی برای محیط زیست ندارد 
و بین روش های مختلف نیز بهترین 
روش در ایران انرژی خورشــیدی 
اســت چراکه پتانســیل بالایی در 
این حوزه در اختیــار داریم. وی با 
بیان اینکه ایران ســالانه به صورت 
متوسط ۳۰۰ روز آفتابی دارد، افزود: 
در کشــورهایی که نصف این تعداد 
روز آفتابــی را در اختیار دارند، راه 
انــدازی این صنعت کاملا اقتصادی 
اســت و قطعا در ایران نیز می توان 
بهره بــرداری بالایی در این عرصه 
داشــت. حدودا بیــش از ۱۵ هزار 
مگاوات کســری تراز تولید انرژی 
در کشــور وجود دارد و ۲۲ درصد 

تقاضای مصرف در تابستان امسال 
با خاموشــی یا ایجــاد محدودیت 
بــرای صنایع تحــت مدیریت قرار 
گرفت و مسلما در این شرایط تولید 
بــا چالش روبرو شــد. وزیر نیرو با 
اشــاره به برنامه جهشــی در حوزه 
انرژی های حرارتی، تجدیدپذیر و 
مدیریت مصرف که در دســتور کار 
قرار دارد، گفت: در تابســتان امسال 
مقرر شد که ۵۰۰ مگاوات به ظرفیت 
انرژی تجدیدپذیر و بیش از ۶۰۰۰ 
مگاوات در حــوزه انرژی حرارتی 
به ظرفیت کشــور اضافه شــود، تا 
امروز طبق برنامــه پیش رفته ایم و 
برای ارتقای ایــن صنعت باید گام 
های بلندتری برداشت و از این مهم 
حمایت خواهیم کرد، حتما با روش 
های مختلــف حمایت می کنیم که 
این صنعت در کشور رشد بیشتری 

داشته باشد. 
به گفته محرابیان دولت کنونی 

ایــران برنامه ای چهار ســاله برای 
افزایش ۱۰ هزار مگاواتی انرژی های 
تجدیدپذیر دارد، خاطرنشــان کرد: 
بازار توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
ایران، با اتکا به پتانسیل بالای منابع 
انرژی هــای تجدیدپذیــر اعــم از 
خورشــیدی، بادی، زیست توده و 
زمین گرمایــی، از طریق امکان عقد 
قراردادهــای بلندمدت با نرخ های 
تشــویقی، بازار بسیار جذابی برای 

سرمایه گذاران است.
باتوجــه به مــوارد فوق پیش 
بینــی می شــود در آینــده نزدیک 
شــاهد افزایش زیرساخت ها برای 
تولیــد انرژی بــرق تجدیدپذیر در 
کشــور باشــیم و شــرایط به گونه 
ای پیش برود که ایران نیز همســو 
با بســیاری از کشــورهای توسعه 
یافتــه بخش قابــل توجهی از برق 
 خود را از طریــق انرژی های پاک 

تأمین کند.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
کشــتیرانی والفجر اظهار داشــت: 
هر محموله ای  کــه از بندرعباس به 
واســطه بندر جبل علی یا امارات به 
مقصد اصلی منتقل می شود، احتمالا 
مشــکل تحریمی دارد وگرنه در هر 
حالتی برای تاجر به صرفه نیســت 
کــه بــار خــود را از بندرعباس به 
امــارات و از آنجا بــه مقصد اصلی 
ارســال کند مگر اینکــه نخواهد با 
کشــتی ها و کانتینربرهای کشتیرانی 
 جمهــوری اســلامی بار خــود را 

حمل کند.
محمدرضا احمدی زاده درباره 
راه اندازی خطوط منظم حمل کانتینر 
از مبدا یا مقصد بندر چابهار که طبق 
گفته اخیر مدیرعامل گروه کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران، یک راهبرد 
ملی و فرصــت طلایی برای احیای 
کریــدور شــمال- جنوب اســت، 
اظهار داشــت: شــرکت کشتیرانی 
ج.ا.ا در راســتای حمایت از توسعه 
چابهــار و تقویت کریدور شــمال 
-جنــوب برنامه هایی را در نظر دارد 
کــه در قالب پــروژه تقویت چابهار 
تعریف شــده  و در ایــن پروژه قرار 
بر این اســت که کشتی ها به صورت 
 منظم بــه بندر چابهار تردد داشــته  

باشند. 
وی افــزود: اما شــرکت های 
کشــتیرانی همــواره در چابهــار با 
مســاله کمبــود بار ]بــرای حمل[ 

مواجه هستند و این موضوع هیچ گاه 
نتوانســته هزینه های تردد به چابهار 
را بــرای آنان توجیه کنــد. چندین 
نوبت کشتی ها برای سفر های منظم 
و پــی درپــی برنامه ریزی داشــتند 
و نســبت به آن اقــدام کردند اما در 
نهایت مشکلات داخلی چابهار مانند 
مشکل در جابه جایی کانتینر بین بندر 
شهید بهشتی و شهید کلانتری یا عدم 
وجود ســاختارها و زیرساخت های 
لازم برای لجســتیک کانتینر بعد از 
بنــدر، ادامه این برنامه را توجیه پذیر 

نمی کرد. 
احمــدی زاده با بیــان اینکه در 
بندر چابهار با مشکلات زیرساختی 
و عــدم تکمیل زنجیره لجســتیکی 
مواجه هســتیم، ادامه داد: هنوز خط 
آهن چابهار به زاهدان تکمیل نشده 
و با مشــکلات لجســتیکی در این 
بنــدر مواجه ایم و بــا توجه به میزان 
کشــش تخلیه و بارگیری کانتینر و 
محدودیت ها برای تردد کشتی،  حتی 
اگر به صورت انبوه و یکپارچه وارد 
این بازار شویم در حلقه لجستیک به 

مشکل بر می خوریم.
مدیرعامل شــرکت کشتیرانی 
والفجر تاکید کرد: باید توجه داشــته 
باشیم که در صورت سرریز بار، تنها 
مســیر در دسترس جاده است که هم 
هزینه تمام شــده در جاده بالاست و 
هم کشــش جاده و امکانات جاده ای 
و حمــل و نقلی در آن منطقه محدود 

است. 
وی با بیان اینکــه برنامه ریزی 
برای حرکت از چابهار با حداقل ۱۰۰ 
کانتینر انجام می شود، گفت: حرکت 
کشــتی از بندر چابهــار را با حداقل 
۱۰۰ کانتینــر می توان انجــام داد تا 
هزینه های بندری برای شرکت های 
کشتیرانی پوشــش داده شود اما در 
بندر چابهــار در هیچ مقطعی به این 
تعداد کانتینر نرسیدیم البته در جریان 
حمایت از توســعه این بندر با تعداد 
کمتر از این تعــداد کانتینر هم جابه 

جایی کالا را انجام داده ایم.
احمدی زاده درباره حمایت های 
ســازمان بنادر و دریانــوردی برای 
فعالیت شــرکت های کشتیرانی در 
بندر چابهار ادامه داد: یارانه سازمان 
بنــادر و دریانوردی در حد تخفیف 
در تعرفه های بندری بوده و اگر تردد 
کشــتی ها به صورت منظم باشد در 
تعرفه های بنــدری تخفیفاتی ارایه 
می شــود. اما در قالب حمایت های 
شــرکت کشــتیرانی در مرحله اول 
شــرکت حافظ دریا - زیرمجموعه 
برنامــه  ج.ا.ایــران  کشــتیرانی 
 منظــم برای تــردد از چابهــار ارایه 

داده  است.
مدیرعامــل شــرکت والفجر 
با تاکید بر اینکــه از لحاظ ظرفیت، 
آمادگی انجام تردد منظم به / از بندر 
چابهار وجود دارد، گفت: کشتیرانی 
ج.ا.ایــران بــرای ورود به بازار بندر 

چابهــار آمادگی کامــل دارد اما هر 
چنــد در چابهار ســر و صداهایی 
شده اما این بندر به دلیل نابه سامانی 
افغانســتان یــا ســنگ اندازی های 
پاکســتان به توفیق نرسید که صرفا 
کشــتیرانی مسئول آن نیست و نباید 
فراموش کنیم کشتیرانی هم به عنوان 
یــک بنگاه اقتصادی به دنبال ســود 
است و شرکت ســهامی عام بوده و 
بورســی محسوب می شود و باید در 
مقابل هزینه ها به ســهامداران خود 

پاسخگو باشد. 
وی در پاسخ به انتقادات برخی 
از اعضــای اتــاق بازرگانی مبنی بر 
اینکــه به دلیل نبود ناوگان مجبور که 
به انتقال کالا و محصولات کشاورزی 
به امــارات و از انجا به مقصد اصلی 
ماننــد هنــد بوده ایــم، توضیح داد: 
هر محموله ای  کــه از بندرعباس به 
واســطه بندر جبل علی یا امارات به 
مقصد اصلی منتقل می شود، احتمالا 
مشــکل تحریمی دارد وگرنه در هر 
حالتی برای تاجر به صرفه نیســت 
کــه بــار خــود را از بندرعباس به 
امــارات و از آنجا بــه مقصد اصلی 
ارســال کند مگر اینکــه نخواهد با 
کشــتی ها و کانتینربرهای کشتیرانی 
 جمهــوری اســلامی بار خــود را 

حمل کند.
احمــدی زاده ادامــه داد: بــه 
طور کلی یکی از مشــکلات اصلی 
حمل و نقل میوه و کالاهای فسادپذیر 

کمبود کانتینر یخچالــی در ناوگان 
است که برای رفع این مشکل از یک 
ماه پیش با دستور مدیرعامل شرکت 
کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
این مجوز صادر شده که کانتینرهای 
یخچالی که در تملک کشتیرانی ج.ا.ا 
نیســتند و متعلق به بخش خصوصی 
هســتند )SOC( هم توسط ناوگان 
کشــتیرانی جابجا شــوند و درحال 
حاضر ایــن کانتینرها از بندر عباس 
به صورت مســتقیم بــه هند حمل 

می شوند. 
مدیرعامل کشــتیرانی والفجر 
همچنین با اشــاره بــه توافق برای 
اجرای ســند همکاری ایران و چین 
اظهار داشــت: داشــتن قــرارداد با 
طرف هــای تجاری کــه کمتر متاثر 
از تحریم های امریکا هســتند -چه 

کوتاه مدت و چه میان و بلند مدت- 
منافــع زیادی را برای ناوگان دریایی 

کشورمان در پی خواهد داشت. 
می دانیم که امروز دسترسی ما به 
بسیاری از ترمینال ها و بنادر دنیا حتی  
بنادر چین با محدودیت هایی مواجه 
اســت که این موضــوع هزینه های 
تمام شــده و در نهایت هزینه کرایه 
حمــل و قیمــت نهایــی کالا برای 
مصــرف کننده در داخل کشــور و 
هزینه های صادرکننده را تحت تاثیر 
خــود قرار می دهد بنابراین شــکی 
نیســت که داشــتن پیمان همکاری 
بــا کشــورهای بزرگ کــه درصد 
قابل توجــه از تجــارت جهانی را 
در اختیار دارند، برای کشــتیرانی و 
 صنعت دریایی ایــران منافع زیادی 

خواهد داشت.

با ابلاغ آئین نامه هیات وزیران ایجاد شد؛

چشم انداز امیدبخش برای توسعه تجدیدپذیرها

مدیرعامل کشتیرانی والفجر:

قرارداد همکاری با کشورهای بزرگ، منافع زیادی برای کشتیرانی دارد

در بحث توســعه میادین گازی و نفتی در حوزه های پتروشــیمی و پالایشی پروژه هایی 
تعریف کرده ایم که قرار است این پروژه ها در قالب کارگروه های مشترک به نتیجه برسد. 
در حوزه های انرژی، راه، نیرو، کشاورزی و انتقال تکنولوژی توافقاتی صورت گرفته است.

شنبه 2 بهمن ١9،١٤00 جمادی الثانی ١٤٤3 ،22 ژانویه 2022، شماره 3899

رئیس سازمان برنامه و بودجه خبر داد:

پایان شایعات درباره مخالفت سازمان برنامه با
 طرح های حمایتی از بورس در بودجه


